

Sajtóanyagok és dokumentumok a Kolozsvári Magyar Operáról – 1990–2019

Laskay Adrienne (1944–2025) karmester, karnagy adománya

1990 (1. doboz)

Újságkivágások, fénymásolatok a Szabadságból: január: 7; február: 9, 17; március: 3, 9, 18, 29; április: 4, 11, 22; május: 1, 4, 26; június: 9; július: 16; augusztus: 17; szeptember: 1, 19, 21; október: 24, 27; december: 5, 8.

LÓZSY János, *A kolozsvári Nabucco Budapesten*, Népszabadság, 1990. december 13. (fénymásolat, négy példány)

KÓRÓDY Elek, *Orth Éva*, Családi Tükör, 1990. (fénymásolat)

KÓRÓDY Elek, *Vendégek A trubadúrban*, Kelet-Nyugat, 1990. március 23. (fénymásolat)

KÓRÓDY Elek, *Hárman Budapestről*, Kelet-Nyugat, 1990. április 27. (fénymásolat)

KÓRÓDY Elek, *Scarpia*, Kelet-Nyugat, 1990. május 15. (fénymásolat)

KÓRÓDY Elek, *Kriza Ágnes*, Családi Tükör, 1990/6. (fénymásolat)

Egyéb dokumentumok 1990-ből:

A Gyulai Várszínház 27. évadjának műsorfüzete.

Mozart: *A színigazgató* a Kolozsvári Magyar Opera előadásában. (színlap fénymásolata és fénymásolat a rendező írásairól az előadás kapcsán)

1991 (1. doboz)

Újságkivágások, fénymásolatok a Szabadságból: február: 9; március: 19, 20, 22, 23, 26, 29, 30; április: 6, 16, 18, 23; május: 1, 8, 9, 16, 18, 31; június: 4, 5, 13, 14, 29; július: 27; augusztus: 8, 17, 27, 31; november: 30; december: 7, 17.

BALLA Zsófia, *Az ördög és a démon. Két egyfelvonásos a kolozsvári Operaházban*, Családi Tükör, 1991/4. (eredeti, fénymásolat)

BALLA Zsófia, *Mit gondol, kedves Mester?* A Hét, 1991. március 28. (fénymásolat)

- Erkel Ferenc: *Hunyadi László. Opera 4 felvonás, 9 részben.* (szereposztás)
- FODOR Géza: *A Kolozsvári Állami Magyar Opera vendégjátéka az Operaházban.* (szeparátum)
- GÁBOR István, *Székely fonó; Mario és a varázsló*, Magyar Nemzet, 1991. április 4. (egy eredeti és két fénymásolat)
- GARAI Tamás, *Világpremier Kolozsvárott. Villáminterjú Békés Andrással*, Kurír, 1991. február 4. (fénymásolat, két példány)
- KERTÉSZ Iván, *Sámson és Delila. Kolozsvári vendégjáték Budapesten*, Magyar Nemzet, 1991. április 4. (egy eredeti és négy fénymásolat)
- Kolozsvári vendégek a pesti Bohéméletben*, Népszabadság, 1991. február 28. (fénymásolat, három példány)
- KÓRÓDY Elek, *Csoma Mária*, Családi Tükör, 1990. január. (fénymásolat)
- KÓRÓDY Elek, *Szállasy Nagy Erzsébet*, Családi Tükör, 1991. február. (fénymásolat)
- KÓRÓDY Elek, *Székely fonó*, Szabadság, 1991. március 14. (eredeti, fénymásolat)
- KRAJNIK-NAGY Károly, *Következhét a pesti turné*, Szabadság, 1991. március 7.
- LÁSZLÓ Ferenc, *Kolozsvárról jött az opera*, Csongrád Megyei Hírlap, 1991. (fénymásolat)
- LÁSZLÓ Ferenc, *Operajátszásunk Budapest mérlegén*, 1991. április 12.
- LÁSZLÓFFY Csaba, *Nem felújítás*, 1991.
- MAGYAR Katalin, *A világ, ördög nélkül? Békés Andrással Kolozsvár után*, Vasárnapi Hírek, 1991. február 10. (fénymásolat, három példány)
- MÁROK Tamás, *A sztárördög meg az ifjú díva*, Délmagyarország, 1991. március 27. (fénymásolat)
- MÁROK, *Arcok, alakítások. Mefisztó: Airizer Csaba*, Délmagyarország, 1991. február 22. (fénymásolat)

- MARTOS Gábor, *Egy vendégszínház háttérképe. Hagyománytisztelő Székelyföldön*, Magyar Hírlap, 1991. március 29. (fénymásolat, három példány)
- MARTOS Gábor, *Ördögváltozás Csíkszerében*, Magyar Hírlap. (fénymásolat, két példány)
- MÁTAY Györgyi, *Az elkötelezettség erejével. Kolozsvári művészek bemutatkozása*, Népszava, 1991. március 29. (fénymásolat)
- Opera a főkből Kolozsvárról*, Vasárnapi Hírek, 1991. február 3. (fénymásolat, három példány)
- PAYER Imre, *Harc Európáért*, Kurír, 1991. március 20. (fénymásolat, két példány)
- PUSTA ANDRÁS Enikő, *Nem mind magyar, ami fénylik*, Szabadság, 1991. március 16.
- RAJK András, *Csábító, Varázsló, Ördög. Kolozsvári operaelőadások Budapesten*, Vasárnapi Hírek, 1991. március 31. (fénymásolat, két példány)
- Sajtófigyelő gépiratok 1991. március 19–20-ról.
- STRAKY Tibor, *Kolozsvári operavendégek*, Hajdú-Bihari Napló, 1991. március 27. (fénymásolat).
- SÜTŐ Péter, *Három estén át Budapesten. A tisztes alázat kolozsvári operái*, 1991. március 22. (fénymásolat, két példány).
- SZŐCS István, *Miért nincs sikere az ÖRDÖGVÁLTOZÁS-nak?* Helikon, 1991. május 31.
- VÁRHEGYI, *Budapesten a kolozsvári opera. Delila: Georgescu Mária*, Népszava, 1991. március 20. (fénymásolat, három példány)
- VÁRHEGYI, *Vendég Kolozsvárról*, Népszava, 1991. február 18. (fénymásolat, három példány)
- VÁRNAI Péter, *Tavaszi Fesztivál. Kolozsvári vendégek*, Magyar Hírlap, 1991. március 29. (fénymásolat)
- VASS Márta, *Erkel: Hunyadi László*, Békés Megyei Hírlap, 1991. július 29. (fénymásolat, négy példány)

VASS Márta, *Július 26-án: Hunyadi László. Kolozsváriak a Gyulai Várszínházban*, Békés Megyei Hírlap, 1991. július 25. (fénymásolat, két példány)

Egyéb dokumentumok 1991-ből:

Az opera vendégjátéka a debreceni Csokonai Színházban (szórólap, két példány)

A Debreceni Tavaszi Napok programja.

Színlapok: *Székel fonó, Ördögváltozás Csíkban.*

1992 (1. doboz)

ALBERT, *Kisebbségből szabadságba*, Kurír, 1992. július 4.

ALBERT, *Szép városban, szép opera*, Kurír, 1992. március 7. (fénymásolat)

ASZTALOS Ildikó, *Dráma vagy blaszfémia? Kerekasztal a 200 éves Kolozsvári Magyar Opera sorskérdéseiről*. (fénymásolat)

BÓNIS Ferenc, *Bánk bán – a szülővárosában először. A kolozsvári Magyar Opera Gyulán*, Új Magyarország, 1992. július 25. (gépirat és fénymásolat).

BÓTA Gábor, *Demény Attila a Kolozsvári Állami Magyar Operáról. Nem a magyarkodás, a színvonal a fontos*, 1992. (fénymásolat és gépirat)

BÖGEL József, *Megtévelyt szabadságról Gyulán*, Vasárnapi Hírek, 1992. június 28. (fénymásolat)

CSÁK P. Judit, *A Simon Boccanegra Kolozsvárott*, Új Magyarország, 1992. április 20. (fénymásolat)

CSOMAFÁY Ferenc, *Jelmeztervező: Márk Tivadar*, Romániai Magyar Szó, 1992. április 16.

CSOMAFÁY Ferenc, *Rendező: Kürthy András. Estébe nyúló próbák*, Romániai Magyar Szó, 1992. május 1. (fénymásolat)

D. L., *Kolozsvári Boccanegra magyar vendégekkel*, Pesti Hírlap, 1992. június 16. (fénymásolat).

KISGYÖRGY Réka, *A magyar színháztörténet 200 éve*, Romániai Magyar Szó, 1992. december 16.
(fénymásolat)

KISGYÖRGY Réka, *Dalos tisztelgés*, Romániai Magyar Szó, 1992. december 12–13.
(fénymásolat)

KISS Katalin, *Bánk bán hazatért*, Napi Délkelet, 1992. június 25. (fénymásolat, két példány)

ȘOFRON, Demostene, *Premieră la Opera Maghiară*, „*Simon Boccanegra*”, Adevărul de Cluj,
20 aprilie 1992. (fénymásolat és gépirat).

TURÁNITZ Lajos, *Verdi-premier Kolozsvárott*, Operaélet, 1992. szeptember–október.
(fénymásolat, két példány).

**Újságkivágások, fénymásolatok a Szabadságból: január: 10, 11, 18, 21, 31; február: 1, 7, 12,
18, 20; április: 17, 25, 30; május: 9, 28; június: 6; december: 11, 15, 23, 24, 30.**

Külföldi kritikák:

Rêver au royaume des Strauss, La Républicain Lorrain, 18. 11. 1992. (fénymásolat)

Au rythme des valse impériales, L'Yonne Républicaine, 19. 11. 1992. (fénymásolat)

Aujourd'hui, spectacle de valse viennoises, L'ardennais, 20. 11. 1992. (fénymásolat)

Valse roumaines pour danser Strauss, Centre (?) France, 22. 11. 1992. (fénymásolat)

Strauss renaît à Knutage, Le Républicain Lorrain, 23. 11. 1992. (fénymásolat)

Orchestre symphonique de Iasi. Danub Strauss Symphony Orchestra, Le Pays, 27. 11. 1992.
(fénymásolat)

Un concert d'applaudissements. (fénymásolat)

Les valse de Vienne ont fait vibrer les voûtes du Palais des fêtes. (fénymásolat)

Napi Délkelet, 1992. június 25. (I: 53.)

Békés Megyei Hírlap, 1992. június 25. (XLVII: 149.)

Egyéb dokumentumok 1992-ből:

200 éves a kolozsvári magyar színháztársulat – operettgála. (műsorfüzet – fénymásolat, két példány)

A kolozsvári magyar nyelvű színháztársulat 200. évfordulójának műsora. (műsorfüzet, meghívók, plakát)

Petri László (Hungarian Stage & Music, Inc.) levele a kolozsvári Állami Magyar Opera igazgatóságának, 1992. március 30.

Petri László (Hungarian Stage & Music, Inc.) levele a kolozsvári Állami Magyar Opera igazgatóságának, 1992. április 8.

A Gyulai Várszínház 29. évadjának műsorfüzete. (két példány)

A Simon Boccanegra című előadás plakátja. (fénymásolat, négy példány)

Az opera 1992. januári műsornaptárja. (gépirat).

„Európa tavasza”. Budapesti Tavaszi Fesztivál, 1992. március 14–29. A kolozsvári magyar opera énekkarának műsora. (fénymásolt színlap, két példány)

Bánk bán a Kolozsvári Magyar Opera és a Gyulai Várszínház koprodukciójában. (plakát)

A Marica grófnő amerikai vendégjátékának plakátja.

Színlapok: *Mágnás Miska, Simon Boccanegra, A cigánybáró.*

1993 (1. doboz)

„Valsuri vieneze”, 14 aprilie 1993. (fénymásolat)

A. M., *Nabucco a csikorgó, kavicsos várudvaron. „Titkos fesztivál”.* (fénymásolat)

ÁGOSTON Vilmos, *A kívül maradó esélye. Magánkonzervatóriumra lenne szükség Erdélyben,* 1992. június 22. (fénymásolat).

ANDÓDY Tibor, *Az áldozatok sorsa érdekel. A munka az egyetlen lehetőség a túlélésre – mondja Dehel Gábor rendező*, Békés Megyei Hírlap, 1993. június 22. (eredeti, fénymásolat)

ANDRÁS Enikő, *Beszélgetések Kürthy Andrással*, Helikon, 1993.

B. J., *Nabucco – nemzetek fölött*, Pesti Hírek, 1993. augusztus 1. (fénymásolat)

BŐGEL József, *Brankovics – Kolozsvárról*, Pesti Hírek, 1993. június 27.

BUDAI Katalin, *Kétszáz év –tíz napban. Jubileumi produkciók Kolozsváron*, Criticai Lapok, 1993. február.

CSUHAI István, *Az utolsó tizenegy nap az első kétszáz évből. Beszámoló a kolozsvári magyar nyelvű színjátszás bicentenáriumi ünnepségeiről*, Jelenkor, 1993. február (szeparátum, két példány).

Erkel Ferenc Emlékév. Kolozsvári siker Gyulán. (fénymásolat)

F. L. T., *Esős 30. várszínházi évadnyitó*, Gyulai Hírlap, 1993. június 25. (fénymásolat).

FÁBIÁN Péter, *Funar „Gyuri” fura Caritasa. Az első erdélyi rockopera nem a pénzről szól*, Népszabadság, 1993. október 28. (fénymásolat)

FÁY Miklós, *Brankovics Gyulán*, Népszabadság, 1993. június 24. (fénymásolat, három példány).

FÁY Miklós, *Verdi szelleme*, Népszabadság, 1993. július 27. (fénymásolat).

FOJTÁN László, *Nabucco a diósgyőri várban*, Észak-Magyarország, 1993. július 23.

Gyulai Várszínház '93, Békés Megyei Hírlap, 1993. június 24. (fénymásolat)

IONESCU, Andreea, *Mult iubeste la balerina Operei Maghiare din Cluj*, Mesagerul, 25 noiembrie 1993. (fénymásolat)

Kolozsvári Állami Magyar Opera. Erkel-centenárium, Pesti Hírlap, 1993. október 26. (fénymásolat).

KUDELÁSZ Ildikó, *Levél Darvay Nagy Adrienne-hez, A mesebeli szentmadár szerzőjéhez.*

- KÜRTHY András, *Ünnep Kolozsvárott*, Operaélet, 1993. május–június. (fénymásolat)
- MARTON György, *A Bánk bán betöltötte küldetését*, Napi Délkelet, 1993. június 25.
(fénymásolat, két példány)
- MARTON György, *Brankovics-bemutató Gyulán*, Napi Délkelet, 1993. június 23. (fénymásolat).
- MUZSLAI Katalin, *Brankovics-bemutató Gyulán. A Kolozsvári Magyar Opera vendégjátéka*,
Békés Megyei Hírlap, 1993. június 22. (eredeti, fénymásolat)
- N. A., *Operaest a Barlangszínházban. Verdi: Simon Boccanegra*, Kisalföld – A család napilapja,
1993. július 20. (fénymásolat).
- Nemzetközi Nabucco a várban*, Déli Hírlap – A miskolciak napilapja, 1993. július 26.
- NIEDZIELSKY Katalin, „*Hazám, hazám, te mindenem*”. *A Kolozsvári Magyar Opera Bánk bán előadásáról*, Békés Megyei Hírlap, 1993. június 26–27. (fénymásolat)
- O injurie gravă*, Adevărul de Cluj, 29 octombrie 1993. (fénymásolat).
- SIMON Gábor, *Nyílt válasz*. (fénymásolat, két példány)
- ȘOFRON, Demostene, *Deschiderea stagiunii la Opera Maghiară de Stat*, Adevărul de Cluj, 22 octombrie 1993. (fénymásolat).
- TARJÁN Tamás, *Kolozsvári márványtábla*, Népszabadság, 1993. január 8. (fénymásolat)
- TERÉNYI Ede, *Erkelről Erkel Tiborral*, Helikon, 1993.
- Valses Viennoises: impérial!* BPN, 1993. 12. 15. (fénymásolat)
- Várba várt „bábeli” opera*, Észak-Magyarország, 1993. július 26.
Gyulai Hírlap, 1993. június 18. (VI: 24.)
Békés Megyei Hírlap, 1993. június 22. (XLVIII: 143.)
Békés Megyei Hírlap, 1993. június 26–27. (XLVIII: 147.)
Napi Délkelet, 1993. június 23. (II: 44.)

Napi Délkelet, 1993. június 25. (II: 146.)

Újságkivágások, fénymásolatok a Szabadságból: január: 7, 23; február: 10; március: 6, 10, 19; április: 1, 6; július: 14; augusztus: 31; szeptember: 1, 4, 7, 11, 29; október: 6, 9, 20, 27, 30; november: 4, 10, 13, 18; december: 11, 14, 16.

Újságkivágások, fénymásolatok a Romániai Magyar Szóból: január: február: 13; március: 3, 9, 16–17, 24, 25; április: 2, 6; május: június: 23, 30; július: augusztus: szeptember: október: 23–24; november: 10, 24 december:

Egyéb dokumentumok 1993-ból:

Erkel Ferenc emlékünnepe, 1993. október 24–27. (műsorfüzet)

Erkel Ferenc emléké, 1993. (programfüzet)

Opera-operett jótékonysági gálakoncert, Debrecen, 1993. január 10. (plakát)

A Gyulai Várszínház 30. évadjának műsorfüzete.

Erkel Ferenc: Brankovics György, a Kolozsvári Magyar Opera és a Gyulai Várszínház közös produkciója. (fénymásolt színlap, hét példány)

A Magyar Rádió hangversenyciklusa századunk zenéjéből (program).

Táblázat a Kolozsvári Állami Magyar Opera alkalmazottairól és bérezésükről, 1993. július.

1994 (1. doboz)

CS. TÓTH János, *Gyulai Várszínház '94*, Békés Megyei Hírlap, 1994. június 25–26. (eredeti, fénymásolat)

Dalla Romania la Vedova sempre allegra, Milano di Sera, 31. 12. 1994. (fénymásolat)

DAMIAN, Cristina Monica, *Opera Maghiară. Premieră națională: Machbeth de G. Verdi*, 4 mai, 1994. (fénymásolat)

DEMÉNY Attila, *Üssünk fel egy operakalauzt*, Romániai Magyar Szó, 1994. szeptember 21. (egy eredeti, két fénymásolat)

JIMENEZ, Fred, *Saint-Nabord: valse viennoises en public conquis. Le Danub Strauss symphony orchestra a régalié 350 personnes*, L'est Républicain, 1994. 2. 14. (fénymásolat).

Nem Rigoletto sántított, 1994. július 5. (fénymásolat)

PINNYEY Szilárd, *Széljegyzet a Così fan tutte margójára*, 1994. szeptember 14.

R. B., «*Valse viennoises*», *sale Europa. «Spots» ou encore...* (fénymásolat)

Román valcerek, Strauszt táncolni; A tapsok koncertje; A Straussok birodalmáról álmodni; Strauss újraszületik Kruntage-on. (gépirat).

ȘOFRON, Demostene, *Deschiderea stagiunii la Opera Maghiară de Stat. Incertitudini financiare*, Adevărul de Cluj, 30 septembrie 1994.

VÁNDOR Andrea, *Érted van a Bolero. Világpremier Gyulán*, A Nap, 1994. június 30. (eredeti, fénymásolat)

Újságkivágások, fénymásolatok a Szabadságból: január: 6, 18, 22, 26; február: 1, 2, 12, 22, 24, 25; március: 3, 8, 9; április: 7, 13, 20, 22; május: 5, 12, 14, 17, 18, 24; június: 4, 10, 16, 17, 18, 23, 25; július: 9, 28; augusztus: 4, 8, 9, 11, 13, 19, 31; szeptember: 17, 22; október: 6, 13, 20, 26; november: 10, 12, 29; december: 6, 28.

Újságkivágások, fénymásolatok a Romániai Magyar Szóból: január: 12; március: 5–6; április: 26; október: 6, 11.

Egyéb dokumentumok 1994-ből:

A Gyulai Várszínház 31. évadjának műsorfüzete. (két példány)

Demény Attila szerzői estje, 1994. április 6. (program, két példány)

A Kolozsvári Állami Magyar Opera előadásai a Gyulai Várszínházban, (színlap).

A Kolozsvári Állami Magyar Opera gálaestje 1994. június 6-án. (színlap).

Pro Memoria Barót 770, fellép a Kolozsvári Állami Magyar Opera. (színlap, programfüzet)

Rendkívüli hangverseny. *Bartók Béla: A kékszakállú herceg vára; Kodály Zoltán: Psalmus Hungaricus.* (dalszövegek, két példány)

A Kolozsvári Állami Magyar Opera 1993/94. színiévadjának márciusi műsora. (gépirat)

Brahms dalest, közreműködik: Kriza Ágnes, Rónai István (műsorfüzet).

Színlapok: *Bohémélet, Parasztecsület, Bajazzók, Missa Quarta, Három táncjáték.*

1995 (1. doboz)

Az operaház fantomja, Erdélyi Napló, 1995. október 4.

CLUCELS, de Franco, «*La vedova allegra*» *successo all'augusteo. L'eterno fascino dell'operetta*, Il Mattino, 7. 2. 1995. (fénymásolat, két példány)

Conflict pe tema afişajului în limba maghiară, 22 septembrie 1995. (fénymásolat)

CSOMAFÁY Ferenc, *A leghosszabb turné*, Romániai Magyar Szó, 1995. április 11.

CSOMAFÁY Ferenc, *Önzetlenül jöttem Kolozsvárra. Beszélgetés Melis Györggyel*, Romániai Magyar Szó, 1995. október 11. (egy újságvágás, egy fénymásolat)

FELBA, Maria Della, *Giù il cappello, c'è la Vedova*, il Giornale di Napoli, 6. 2. 1995.

FELBA, Maria Della, *Stasera all'Augusteo va in scena «La vedova allegra» di Franz Lehár. Un cast di specialist dell'operetta. E' bella e ricca: quindi la sposo*, il Giornale di Napoli, 3. 2. 1995. (fénymásolat, két példány)

FERRERO, Alfredo, *Cara Vedova, sempre allegra con la Compagnia Internazionale*, Torinosette.

Gazdele festivalului „Bela Bartok” amendate cu 7.600.000 lei, România Liberă, 30 septembrie 1995.

Il re dell'operetta, Franz Léhar, spopola al Nuovo con “Vedova” e al Nazionale con “Donne viennesi”, La Notte, 3. 1. 1995.

JAKABFFY Tamás, *Gyászvilág töredékben. Selmeczi György Rekviem-töredékének bemutatója Kolozsváron*, Keresztény Szó, 1995. június.

KENNETH, Claire, *Tokaji Aszú. Eismann Mihály operettjének bemutatója New Yorkban*, Amerikai Magyar Szó, 1995. november 9.

MĂGRĂDEAN, V., *Meciul Gh. Funar – Bartok Bela: ziua a doua. Opera Maghiară a fost amendată cu 1,8 milioane lei (100.000 forinți)*, Mesagerul, 22 septembrie 1995.

Avertisment al primăriei Cluj-Napoca dat Teatrului și Operei Maghiare, Adevărul de Cluj, 21 septembrie, 1995.

MANTA, Andra Aurora, *Gheorghe Funar somează Ministerul Culturii să ancheteze și să destituie conducerea Operei Maghiare*, Evenimentul Zilei, 24 septembrie 1995.
(fénymásolat, három példány)

MANTA, Andra Aurora, *Teatrul și Opera Maghiară din Cluj îl dau în judecată pe Gheorghe Funar*, Evenimentul Zilei, 25 septembrie 1995.

MAZZOLA, Gabriella, *Seducete ma non troppo «La vedova allegra» messa in scena da una compagnia rumena*, La Notte, 4. 1. 1995.

MUREȘAN, Bogdan, *La Cluj, maghiarii se revoltă împotriva dispoziției lui Gheorghe Funar*, Evenimentul Zilei, 13 iunie 1995.

MUREȘAN, Sandu, *Opera Maghiară din Cluj a fost amendată de Gheorghe Funar cu 1,8 milioane lei*, Evenimentul Zilei, 22 septembrie 1995. (fénymásolat, három példány)

MURGIA, Adelaide, *Duello all'ultima operetta. L'immaginaria e tintinnante isola olandese al Nazionale. Un cast rumeno e ungherese per il capolavoro di Strauss*, Il Giorno, 4. 1. 1995. (fénymásolat, két példány)

Nu s-a dorit participarea românilor la "Zilele Bartok Bela", Adevărul de Cluj, 28 septembrie 1995.

TOZZI, Lorenzo, *Un bel viaggio a ritmo di valzer. Dal «Pipistrello» di Strauss alla «Vedova allegra» di Lehar*. (újság, d. n.)

Újságkivágások, fénymásolatok a Szabadságból: január: 10, 29; február: 8, 22; március: 1, 15, 16, 18, 29, 30; április: 20; május: 6, 17; július: 12, 22, 29; augusztus: 2, 5, 10, 12, 19, 25; szeptember: 5, 7, 9, 13, 16, 19, 21–23, 26–30; október: 3, 4, 31; november: 2–4, 9, 14, 15, 29; december: 6, 9, 13, 20, 20, 28.

Egyéb dokumentumok az 1995-ből:

Bartók Béla emlékest, halálának 50. évfordulójára (program)

Dal-est. Az Opera főiskolás hallgatóinak hangversenye, 1995. május 3. (program)

Eismann Mihály: Tokaji Aszú, a kolozsvári társulat előadása Kanadában, 1995. november 18.
(plakát, eredeti és fénymásolat)

Operagála az RMDSZ megalakulása 5. évfordulójának tiszteletére, 1995. január 7. (műsorfüzet)

Cu ocazia aniversării a 75 de ani de la înființarea Operei Române din Cluj-Napoca se acordă diploma de onoare Colectivului Operei Maghiare de Stat, 1995.

Szegedi Operafesztivál, 1995. április 1–8. (műsorfüzet.)

Egy levél és egy sajtóközlemény Kolozsvár polgármesteri hivatalától az opera részére a Bartók Béla Napok kapcsán (1995. szeptember).

Köszönetnyilvánítás az opera igazgatóságától a kollégáknak.

Értesítő a programváltozásról a Palicsi Nyári Színházi Estéken.

Színlapok: *Lammermoori Lucia, Così fan tutte, Bohémélet.*

1996 (2. doboz)

BOTOS László, *Rockopera Erdélyben. Mátyás a vérpadon*, Európai Idő, 1996/15.

METZ Katalin, *István király Kolozsvárott*, Új Magyarország, 1996. július 27.

SIMON Judit, *Mátyás a vérpadon*, Bihari Napló, 1996. október 15.

TURÁNITZ J., Lajos az Állami Magyar Operáról (gépirat)

Újságkivágások, Szabadság: 1996. január: 3, 5, 6, 17, 19, 20, 26; **február:** 6, 10, 13, 21;
március: 23, 27, 28, 30; **április:** 1, 4, 13, 18, 19, 27; **május:** 4, 8, 9, 14, 25; **június:** 1, 7,
11, 14, 24, 27; **július:** 4, 9, 18, 27; **augusztus:** 22, 24, 31; **szeptember:** 9, 14, 21, 27, 28;
október: 5, 7, 9, 15, 26; **november:** 1, 9, 19, 23; **december:** 3, 5, 12, 24, 30.

Helikon, 1996. december 10, VII.: 23.

Erdélyi Napló, 1996. augusztus 28, 4–5. old.

Békés Megyei Nap, 1996. július 1, II.: 152 (658).

Új Magyarország, 1996. július 27, 5–16 + 4 oldal tudósítás az 1996-os atlantai olimpiáról.

Perspektíva, 1996. október 17, II.: 3.

Egyéb dokumentumok 1996-ból:

A sevillai borbély című előadás plakátja.

Meghívó a Belvárosi Unitárius Templomban tartandó hangversenyre, 1996. október 5.

*Recital de canto susținut de Viktoria Vizin, Academia de Muzică „Gheorghe Dima”, stagiunea
1996–1997* (műsorfüzet).

Zilele muzicale Târgumureșene, ediția a XXVI-a / XXVI. Marosvásárhelyi Zenei Napok, 1996.
(műsorfüzet)

Rendkívüli hangverseny a Farkas utcai református templomban, 1996. február 28. (műsorfüzet)

Szabadtéri Színpad programja 1996.

„Újra itthon” – Orth Éva jubileumi gálaestje, Nagyvárad, 1996. november 11. (műsorfüzet)

1996–1997 színiévad, Kolozsvári Állami Magyar Opera (gépirat)

Opera Maghiară de Stat Cluj-Napoca, Giacomo Puccini: Boema. Spectacol de susținere a examenului de licență de către absolvenții Academiei de Muzică "Gh. Dima", clasa de opera condus de conf. univ. Emil Strugaru (színlap)

Erkel Ferenc: Bánk bán a kolozsvári opera előadásában a II. Palicsi Nyári Színházi Estéken, 1996. (fénymásolat a plakátról)

A II. Palicsi Nyári Színházi esték programja.

Templomi hangverseny műsora, 1996. augusztus 31.

Közlemény és névsor az opera 1996. augusztus 31-i nagyváradi hangversenyéről.

Bérlethirdetések az 1996–97-es színiévadra.

Színlapok: *A sevillai borbély, István király.*

1997 (2. doboz)

A székelly fonó, Romániai Magyar Szó, 1997. október 9.

Bizet úgy jó, ahogy van. Kolozsvári Carmen a vár melletti tavon, Békés Megyei Hírlap, 1998. (fénymásolat)

CSOMAFÁY Ferenc, *Az évad első bemutatója*, Romániai Magyar Szó, 1997. szeptember 30.

DANCS László, *Már a szememnek sem hihetek?* Békés Megyei Hírlap, 1998. július 18. (fénymásolat)

H. J., *Már kiskorában operaénekesnek készült*, Békés Megyei Hírlap. (fénymásolat)

H. J., *Opera és opera – de micsoda különbség!* Békés Megyei Hírlap, 1998. július 24. (fénymásolat)

Kolozsváriak Gyulán, Napi Magyarország, 1998. július 14. (fénymásolat, két példány)

LINDENBERGERNÉ KARDOS Erzsébet, *A kolozsváriak ötödik Erkel-bemutatója. Névtelen hősök a Gyulai Várszínház 35. évadjának műsorán*, Békés Megyei Hírlap, 1998. (fénymásolat, két példány)

Művelődés, 1997. október (I.: 10.)

Névtelen hősök. Kolozsvári Erkel-bemutató Gyulán, Békés Megyei Hírlap, 1998. július 14.
(fénymásolat)

ȘOFRON, Demostene: *Mai buni și mai generoși de Sfintele Sărbători*, Adevărul de Cluj, 23 decembrie 1997.

SZ. M., *A romantika eszményeivel a tószínpadon. Kolozsvári előadásban a Névtelen hősök és a Carmen*, Békés Megyei Hírlap, 1998. július 15. (fénymásolat)

SZ. M., *Mert névtelen hősök mindig vannak*, Békés Megyei Hírlap, 1998. július. (fénymásolat)

TALLIÁN Tibor, *Másság és álság*, Muzsika, 1998, 41: 8. (fénymásolat)

TUDUKA Oszkár, *Székelvényfonó modern felfogásban*. (fénymásolat)

Újságkivágások, fénymásolatok a Szabadságból: január: 22, 25, 29; február: 2, 8, 12; március: 3, 8, 13, 15, 17, 22, 25; április: 3, 5, 19; május: 3, 17, 24; június: 5, 7, 11, 17, 28; július: 9, 12, 15, 21, 26, 30; augusztus: 9, 11, 16, 19, 30; szeptember: 3–5, 8, 10, 13, 27; október: 11, 18, 23, 25, 30; november: 4–8, 17, 20, 22, 25.

Egyéb dokumentumok 1997-ből:

Meghívó a Kodály Zoltán emléknapi napokra (1997. március 9–15.)

1998 (2. doboz)

A kolozsvári opera Budapesten, Képes Európa, 1998. június 3. (fénymásolat)

BENEDEK Pál, *A visszatekintő számadása. Szinberger Sándor könyve – Sajtó alá rendezte és az előszót írta Laskay Adrienne*, Új Kelet, 1998. március 27. (fénymásolat)

CSÁK P. Judit, *A kék kalap Kolozsváron. Lajtha-ősbemutató az Állami Magyar Operában*, Napi Magyarország, 1998. (fénymásolat)

CSÁK P. Judit, *Lajtha László A kék kalap. Operabemutató Kolozsvárott*, Zene, zene, tánc, 1998. április. (fénymásolat)

- D. M., *Kolozsvári Macbeth. Magyar Opera a határon túlról*, Magyar Nemzet, 1998. június 9.
(fénymásolat, két példány)
- ELEK Tibor, *Névtelen hősök. A magyar ősooperett(?) bemutatására készülnek Gyulán*, Napi Magyarország, 1998. július 4. (fénymásolat)
- KERTÉSZ Iván, *Verdi Macbethje Kolozsvárról*, Népszava, 1998. június 12. (fénymásolat)
- Kolozsvári Állami Magyar Opera: Verditől Lajtháig. Szezon utáni jutalomjáték Magyarország öt városában*, Dunaújvárosi Hírlap, 1998. június 8. (fénymásolat, két példány)
- LÁSZLÓ Ferenc, *Kis csapat, nagy játék*, A Hét, 1998. március 19. (fénymásolat)
- LÁSZLÓ Ferenc, *Visszatér a visszatekintő?* A Hét, 1998. április 30.
- LÁSZLÓFFY Zsolt, *Világbemutató szerencsés csillagzat alatt*, Erdélyi Napló, 1998. február 24.
(fénymásolat)
- LINDNER András, „Az opera egykor társadalmi ügy volt, ma nem az”, HVG, 1998. június 20.
(fénymásolat, két példány)
- METZ Katalin, *Kulisszán kívül – kulisszán belül. Kritikusközöny*, Napi Magyarország, 1998. június 12. (fénymásolat)
- METZ Katalin, *Kulisszán kívül – kulisszán belül. Szegénységi bizonyítvány*, Napi Magyarország, 1998. július 6. (fénymásolat)
- METZ Katalin, *Opera Viva Fesztivál*, Napi Magyarország, 1998. május 23. (fénymásolat)
- Opera Viva fesztivál*, Operabál, 1998. (fénymásolat)
- Pavarotti nem jön Budapestre*, Népszava, 1998. február 13. (fénymásolat)
- POP, Doru, *Crescendo coregrafic la Opera Maghiară*, Ziua de Cluj, 21 noiembrie 1998.
- R. A., *Erdélyi Macbeth a Tháliában*, Blikk, 1998. május 25. (fénymásolat)
- R. ZS., *Kolozsvári vendégjáték a Thália pódiumán*, 1998. május 31.

S. MUZSNAY Magda, *Egy jó konferanszié*, 1998. (fénymásolat)

Sorvadnak a kapcsolataink. Hercz Péter énekes a Kolozsvári Állami Magyar Operáról, 1998.
július. (fénymásolat, két példány)

VIDA Barbara, *Opera Viva. Budapest vendége a kolozsvári társulat*, Magyar Nemzet, 1998.
június 6. (fénymásolat)

Újságkivágások, fénymásolatok a Szabadságból: január: 5, 6, 10, 14, 17, 27, 30; **február:** 14, 7, 12, 16, 25, 28; **március:** 3, 7, 21; **április:** 25, 27, 29; **május:** 8, 9, 14, 20, 23; **június:** 6, 10, 11, 22, 29; **július:** 9, 11, 15, 22, 25; **augusztus:** 8, 13, 14, 17–20, 22, 28; **szeptember:** 12; **október:** 3, 13, 17, 23, 28, 31; **november:** 9, 18, 19, 21, 25; **december:** 12, 17, 19, 23, 29–31.

Újságkivágások, fénymásolatok a Romániai Magyar Szóból: január: 12, 7, 29; **április:** 16; **május:** 7, 22; **június:** 8, 16; **július:** 15 **október:** 22, 30; **december:** 18, 29

Egyéb dokumentumok 1998-ból:

A Gyulai Várszínház 35. évadjának programja

A kolozsvári Állami Magyar Opera 50. évfordulójának gálakoncertje (program, hat példány)

Az Opera 1998–1999. évadjának novemberi műsora (fénymásolat)

Az Opera 50. évfordulójának ünnepi műsora (fénymásolat)

A Kriza Ágnes emlékhangverseny plakátja.

Színlapok: *Sámson és Delila, Don Quijote, Névtelen hősök.*

1999 (2. doboz)

A Kolozsvári Opera vendégszereplése Szabolcsiban, Romániai Magyar Szó, 1999. augusztus 16.

BALOGDY Hajnalka, *Gül Baba a kukoricásban. A Kolozsvári Opera vendégjátékával véget ért a Szatmár-beregi Fesztivál*, Népszava, 1999. szeptember. (fénymásolat, két példány)

- BARBU, Teodorina, *La Opera Maghiară se filmează!* Monitorul de Cluj, 1999. július 16.
(eredeti + fénymásolat)
- BOCU, Michaela, *Succes clujean la Budapesta. Opera PĂLĂRIA ALBASTRĂ (Le chapeau bleu)*
de László Lajtha, Făclia, martie 1999. (fénymásolat, két példány)
- CSOMAFÁY Ferenc, „*A lényegét elfelejtettem...*”, Romániai Magyar Szó, 1999. október 11.
(fénymásolat)
- CSOMAFÁY Ferenc, *Kolozsvári operamesék*, Romániai Magyar Szó, 1999. november 23.
- CSOMAFÁY Ferenc, *Szilveszteri műsor sikere*, Romániai Magyar Szó, 1999. január 8.
- HÖNIG Éva, *Kiss B. Attila az Operaházban koncertezett. Ugrásra készen*, Krónika, 1999.
november 8. (fénymásolat, két példány)
- INCZE Ferenc, *Távlati terv a fennmaradás*, A Nap, 1999. június 24. (eredeti + fénymásolat)
- KETESDY Beáta, *Csipikéért tomboltak*, Krónika, 1999. november 9. (fénymásolat, két példány)
- MARIAN, Cristian, *Beethoven la Bastionul Croitorilor*, Ziua de Cluj, 17 august 1999.
- NÁNÓ Csaba, „*Az operaénekes nemcsak énekes, hanem színész is*”. *Beszélgetés Bancsov Károly*
baritonnal, Szabadság, 1999. december 4.
- NÁNÓ Csaba, „*Remélem, vízummentes lesz a sorsom*”. *Beszélgetés Hercz Péter operaénekes*
szabadság, 1999. december 11.
- NÁNÓ Csaba, „*Rengeteg hősszerelmest kellett eljátszanom*”. *Beszélgetés Dehel Gábor*
színművésszel, az opera rendezőjével, Szabadság, 1999. november 27.
- PETRIȘOR, Dorin, „*Atacul japonezului asupra Operei Maghiare de Cluj*”, Ziarul de Cluj, 9
februarie 1999.
- PETRIȘOR, Dorin, GHIȚĂ, Valentin, *Conflictul între John Yumisashi și Hary Bela.*
Spectacolul «Samson și Dalila» de la Opera Maghiară nu suferă din cauza dirijorului,
Ziarul de Cluj, 11 februarie 1999.

PETRIȘOR, Dorin, *Memorialul Operei Maghiare. Violeta Carmen Gurban a primit distincția «Krizsa Ágnes», în memoria sopranei decedate în 1997.* (eredeti + fénymásolat)

ȘOFRON, Demostene, *Gala de operă, gala culturii clujene*, Adevărul de Cluj, 2-3. octombrie 1999. (eredeti + fénymásolat)

ȘOFRON, Demostene, *În premieră la Opera Maghiară de Stat Cluj-Napoca. „Nabucco”*, Adevărul de Cluj, 27 mai 1999. (három példány)

TALLIÁN Tibor, *Kisebb lett a kalapom. Lajtha László: A kék kalap. A Kolozsvári Állami Magyar Opera a Thália Színházban*, Muzsika, 1999. március. (fénymásolat)

TURANITZ, L., *Gala operei maghiare*, Adevărul de Cluj, 29 septembrie 1999. (eredeti + fénymásolat)

Újságkivágások, fénymásolatok a Szabadságból (beharangozók, előadás-beszámolók):

augusztus: 2. (eredeti + fénymásolat); 17; **szeptember:** 6, 28 (eredeti + fénymásolat);

október: 2; **november:** 9 (eredeti + fénymásolat), 13 (eredeti + fénymásolat);

december: 9, 14, 23.

Egyéb dokumentumok 1999-ből:

Az 1998–1999-es színiévad februári, márciusi és áprilisi műsora (fénymásolatok)

A Királyhágómelléki Református Egyházkerület építésének támogatására szervezett jótékonysági est plakátja.

Az 1999–2000-es színiévad májusi és novemberi műsorának plakátja.

Az 1999-es évad nyitókoncertjének műsora (fénymásolat).

Email a Kolozsvári Magyar Operától kolozsvári szerkesztőségek részére. (meghívó a *Sámson és Delila* című előadás bemutatójára, 1999. február 7.)

Meghívó a Zsurka Péter Emléknapokra, 1999. június 1–3. (három példány)

Színlapok: *Ariadné a Naxos szigetén.*

2000 (2. doboz)

A Kolozsvári Állami Magyar Opera a Várszínház fesztiválján. „Nabucco” közönségsiker, nemzetközi siker, Adevărul de Cluj, 2000. július 27. (magyar fordítás)

DEHEL Gábor, *A magyarpl Verdije, Európa Erkelje*, Békés Megyei Hírlap, 2000. július 22–23. (fénymásolat)

HINTÓS Diana, *A hannoveri világkiállítás meghívottja volt a kolozsvári Állami Magyar Opera, Szabadság*, 2000. október 14. (fénymásolat)

NEMES Levente, *Megérdemelt kikapcsolódás. Vendégünk a Kolozsvári Állami Magyar Operaház*, Háromszék, 2000. december 28. (fénymásolat + gépirat)

SIMON Gábor, *Egy évtized tanulsága*, Kolozsvár, 2000 márciusa. (gépirat, három példány)

ȘOFRON, Demostene, *Turneul Operei Maghiare de Stat Cluj-Napoca în Ungaria, Gyula, Adevărul de Cluj, 24 iulie, 2000. (fénymásolat + magyar fordítás)*

Szabadság, 2000. augusztus 19.

SZALONTHAI Mária, *Az Ariadnénak tapsoltunk*. (gépirat)

Szilágyság – közéleti, közművelődési hetilap, 2000. november 3. (IX: 44.)

TURÁNITZ J. Lajos, *Bemutató előtt a Lili bárónő*. (gépirat)

TURÁNITZ J. Lajos, *Évadnyitó társulati gyűlés a Kolozsvári Állami Magyar Operában*, 2000. október 10. (gépirat + fénymásolat)

Ungarn lädt ein ins EXPO-Theater. Staatsoper spielt die »Spinnstube«, EXPO News, 27. September 2000. (fénymásolat)

Újságkivágások, fénymásolatok a Szabadságból: január: 27; február: 5, 7, 8, 10, 11, 16, 23, 26, 27; március: 3, 8, 10, 11, 18, 23, 25; április: 1, 4, 6, 8, 15, 22, 29; május: 13, 15, 26, 27; június: 5, 10, 17, 24; július: 1, 8 (eredeti + fénymásolat), 15, 22; augusztus: 5, 19; szeptember: 2, 5, 16, 30; október: 12, 14, 17, 18, 21, 23, 28; november: 1 (eredeti + fénymásolat), 11, 15, 16, 18, 25 (eredeti + fénymásolat) december: 9, 16, 20, 22, 23, 28.

Újságkivágások, fénymásolatok a Krónikából: február: 4; március: 4, 16, 23; április: 5, május: 3 (fénymásolat); június: 13, 22; szeptember: 11; október: 19; november: 1, 2, 24, 29; december: 28.

Újságkivágások, fénymásolatok a Romániai Magyar Szóból: január: 5, 24; május: 19; július: 11; szeptember: 21, 23–24.

Egyéb dokumentumok 2000-ből:

Meghívó Erkel István király című operája CD felvételének ősbemutatójára.

Meghívó a március 15-i ünnepi hangversenyre.

Az opera 2000–2001-es évadjának áprilisi, májusi, októberi és decemberi műsora. (fénymásolat, két példány)

Venczel Péter *Kék balett* és Hector Berlioz *Fantasztikus szimfónia* című darabjainak színlapja románul és magyarul. (fénymásolat)

Emlékműsor az aradi tizenhárom vitéz tiszteletére. (program, sajtóközlemény)

Kodály Székely fonója az Expotheaterben. A Kolozsvári Állami Magyar Opera hannoveri vendégjátéka elé. (sajtóközlemény)

34 Concours International Féminin de musique, Berne 2000. (Pöllnitz Boróka oklevele és önéletrajza)

A farsangi operabál plakátja (2000. február 19.; fénymásolat)

A 2000–2001-es színiévad Erkel-gálájának programja és sajtóközleménye.

A kolozsvári opera István király előadása az Esztergomi Várszínházban. (színlap, két példány)

Kolozsvár-térkép (fénymásolat)

2001 (2. doboz)

BÓCZ Sándor, *Csupa tűz előadás a fanyalgások ellen. Verdi: Simon Boccanegráját mutatták be a kolozsvári opera művészei*, Észak-Magyarország, 2001. június 22. (gépirat, két példány)

LÁSZLÓFFY Zsolt, *Gondolatok a Bevégezetlen ragozás bemutatója elé*. (gépirat)

LOVIN, Mihaela, *Cartel Alfa aude arii penale la Opera Maghiară*, Transilvania Jurnal, 28 august 2001. (fénymásolat)

LOVIN, Mihaela, *Între două turnee. Opera Maghiară de Stat se pregătește de stagiune*, Transilvania Jurnal, 25 august 2001. (fénymásolat)

METZ Katalin, *Verdi muzsikája a közös nyelv. Budapesten a Kolozsvári Magyar Opera*, Magyar Nemzet, 2001. március 7. (fénymásolat, két példány)

Művészeti elismeréseket adott át Rockenbauer. Nyolc erdélyi művészt tüntettek ki Budapesten. (újságkivágás, szerző, kiadvány, dátum nélkül.)

Război la Opera Română din Cluj. Ieri a avut loc cea de-a doua înfățișare în procesul intentat conducerii Operei de către sindicate. În decurs de o săptămână, pozițiile părților s-au radicalizat, iar situația a devenit explosivă, Monitorul de Cluj, 2001. (fénymásolat)

SIMÁNDI Péter, *A művészet jobbá és igazabbá teszi az embereket*, Magyar Fórum, 2001. január 25.

SIMON Gábor, *Szentgyörgyön a Kolozsvári Magyar Opera. Évezred-búcsúztató vendégjáték*, Háromszék, 2001. január 5. (gépirat + fénymásolat)

TURÁNITZ J. Lajos, *Hófehérke és a hét törpe. Mese-balett két részben és négy képben*. (gépirat)

TURÁNITZ J. Lajos, *Operalátogató aranyosgyéresi kisiskolások*. (gépirat)

TURÁNITZ J. Lajos, *Stúdió bemutató a Magyar Operában*. (gépirat)

Transilvania Jurnal, 25 august 2001. (nr. 1019)

Észak-Magyarország, 2001. június 22. (54: 144)

Újságkivágások, fénymásolatok a Szabadságból: január: 6, 13, 27; február: 6, 9, 10 (eredeti + fénymásolat), 15, 20, 24, 28; március: 8, 15, 17, 24; április: 3, 4, 9, 10, 14, 18, 21, 24; május: 3, 19, 28; június: 2, 9, 16, 30; július: 14, 28; augusztus: 11, 25, 30; szeptember: 8, 11, 14; október: 6, 13, 20; november: 1–3, 6, 7, 10, 17; december: 1, 5, 7, 12, 13, 15, 18, 19, 22, 27, 28.

Újságkivágások, fénymásolatok a Krónikából: január: 5, 17; március: 9, 10; április: 5; augusztus: 30, 31; szeptember: 8–9; november: 2, 10–11; december: 11, 13, 21, 23

Újságkivágások, fénymásolatok a Romániai Magyar Szóból: február: 14, 26 (eredeti + fénymásolat) 27; március: 12 április: 4, 9; augusztus: 17; szeptember: 25, október: 20 november: 6, 7; december: 15–16.

Egyéb dokumentumok 2001-ből:

Három portré Kőmíves János zeneszerzőről (Kolozsvár, 2001. február 15.)

Kőmíves János zeneszerző email-je Simon Gábornak, a Kolozsvári Magyar Opera igazgatójának, 2001. január 9.

Kőmíves János rövid életrajza francia nyelven.

Kőmíves János *A néma kertész* (Le muet au couvent) című darabjának rövid, francia nyelvű ismertetője.

A Verdi-év programja a 2000–2001-es színiévadban (öt példány)

Balogh Gyöngyi email-je a Kolozsvári Magyar Opera igazgatójának, Simon Gábornak a kolozsvári némafilm-gyártás témájában, 2001. augusztus 23; Turánitz J. Lajos Simon Gábor megbízásából válaszol az email-re 2001. szeptember 15-én.

Bérlethirdetések a 2001–2002-es színiévadra.

Sajtóközlemény a 2001–2002-es évadnyitóról.

Közlemény az opera marosvásárhelyi vendégjátékáról, 2001. május 21-én.

Meghívó az opera 2001. december 13-i *Bevégezetlen ragozás* című darabjának bemutatójára.

Cseke Gábor, a Romániai Magyar Szó felelős titkárának levele Kürthy András rendezőnek,
2001. február 27.

Közlemény az *Ördögváltozás Csikban* és *A néma kertész* bemutatóiról.

Beharangozó a Népújságban az opera nyíregyházi vendégjátékáról, 2001. augusztus 11.

Színlapok: *A trubadúr, Hófehérke és a hét törpe.*

2002 (3. doboz)

CĂLIN, Sorin, *Deputatul PRM Damian Brudașcu demască presiunile lui Simon Gabor*,
Adevărul de Cluj, 4 februarie 2002. (fénymásolat)

FĂRCAȘ, Tiberiu, „În 85 de ani de administrație românească nu s-a ridicat nici o clădire de
spectacole la Cluj”, Adevărul, 26-27 ianuarie 2002. (fénymásolat)

MARGA, Andrei, *Renașterea Operei*, Adevărul de Cluj, 12-13 decembrie 2002.

ȘOFRON, Demostene, *Spectacole bune, public de calitate*, Adevărul de Cluj, 9 decembrie 2002.
(fénymásolat)

TALLIÁN Tibor, *Verbunkos épület a tavon. Erkel Ferenc: Sarolta. A Kolozsvári Állami Magyar
Opera a Gyulai Várszínházban*, Muzsika, 2002. szeptember. (fénymásolat)

Újságkivágások, fénymásolatok a Szabadságból: január: 5, 7, 12, 16, 17, 26 (fénymásolat,
három példány); február: 6, 9, 13, 23; március: 6, 9, 21, 23; április: 6, 9, 10, 13, 19, 23,
24; május: 18; június: 1, 14, 15, 29; július: 27; augusztus: 10, 24; szeptember: 7, 17,
19, 21, 25, 27; október: 2, 3, 5, 9, 11, 23, 26, 28, 29; november: 1, 2, 16, 30; december:
14, 18.

Újságkivágások, fénymásolatok a Krónikából: január: 17, 24; április: 6–7, 23–25, 27–29;
szeptember: 3, 17; október: 31.

Újságkivágások, fénymásolatok a Romániai Magyar Szóból: január: 6, 9, 28; február: 20;
március: 16–17; április: 20–21, 26, 27; május: 3, 21; október: 3.

Egyéb dokumentumok 2002-ből:

A Budapesti Őszi Fesztivál műsorfüzete (2002. október 18. – november 3.)

Parafarm és Bevégezetlen ragozás színlapja a Budapesti Őszi Fesztiválról.

A Kolozsvári Magyar Opera közleménye elmaradt előadások kapcsán.

Kálmán Imre: A bajadér, a Kolozsvári Magyar Opera budapesti vendégjátéka (színlap, fénymásolat három példányban)

Verdi: A trubadúr, Erkel Ferenc Színház, 2002. március 7. (színlap)

A 2001–2002-es színiévad márciusi műsora (plakát)

2003 (3. doboz)

DEJICA, Doru, *Personalități ale României salută Opera clujeană. Opera napocensis rediviva*, Adevărul de Cluj, 24 februarie 2003.

PAP Gábor, *Ekhós szekéren*, Zsöllye – színházi folyóirat, 2003. december. (fénymásolat, két példány)

Para-Örkény a bevégezetlen farmon. Demény Attila kamaradramái Budapesten, Muzsika, 2003. január. (fénymásolat)

ȘOFRON, Demostene, *Universuri sonore perfecte cu RITTM*, Adevărul de Cluj, 24 februarie 2003.

SZACSVAI Kim Katalin, *Bátori Mária – források és változatok*, Muzsika, 2003. január. (fénymásolat)

Újságkivágások, fénymásolatok a Szabadságból: január: 11, 18, 25, 30; február: 6, 8, 13–15, 17–20; március: 1, 8, 14, 15, 22; április: 3, 12, 15, 23; május: 5, 10, 28; június: 5, 11, 17, 21, 25, 28; július: 12, 26; augusztus: 6, 9, 23; szeptember: 2, 6, 20; október: 4, 8; november: 1, 8, 12, 13, 15, 18, 29; december: 3, 11, 13, 15, 19, 24.

Újságkivágások, fénymásolatok a Krónikából: október: 9, 15; november: 6; december: 6, 22.

Újságkivágások, fénymásolatok a Romániai Magyar Szóból: január: 4–5; április: 26–27; június: 24; november: 27; december: 18, 24.

Egyéb dokumentumok 2003-ból:

Sajtóközlemény az opera 2003. december 20-i bemutatójáról. (Illés Lajos: Betlehem csillaga)

Illés Lajos zeneszerző levele 2000 júniusából.

A 2003–2004-es színiévad októberi és decemberi műsora. (plakát)

Színlap és plakát az opera 2003. június 5-i bemutatójáról. (Adolphe Adam: Giselle)

Gaetano Donizetti: Lucia di Lammermoor, Gombár Annamária rendezővizsgálója (színlap)

Közlemény az opera 2003. április 3-i bemutatójáról (Orbán György: Pikkó herceg)

B. Konrád Erzsébet előadói estje, 2003. február 18. (színlap)

Kolozsvári Magyar Opera – operaáriák (színlap, két példány)

Bancsov Károly Schumann dalestje, 2003. február 15. (színlap)

2004-es tennivalók listája (kézzel írott)

Sajtóközlemény és színlap az opera szilveszteri műsoráról (Vivát 2003, avagy Szereti Ön Lehárt?... 2003. december 31.)

Színlap a *New York, New York...* című előadáshoz.

2004 (3. doboz)

Szülvárosában Erkel Ferencet ünnepelték. A Kolozsvári Állami Magyar Opera páratlan színház- és zenetörténeti vállalkozása. (fénymásolat)

Elismerések bemutató után. (fénymásolat)

K. A., *Erkel-operák Gyulán és Kolozsváron*, Gyulai Hírlap, 2004. július 30. (fénymásolat)

F. T., *Bátori Máriától Dózsa Györgyig*, Békés Megyei Hírlap, 2004. július 20. (fénymásolat)

BOCU, Michaela, *Zaide de W.A. Mozart*, Adevărul de Cluj, 14 iunie 2004.

TURÁNITZ J. Lajos, *Pillangókisasszony*, 2004. (gépirat)

TURÁNITZ J. Lajos, *Liszt Ferenc kamaszéveinek első és utolsó operájáról. Országos bemutató.*
(gépirat)

TURÁNITZ J. Lajos, *Rendkívüli operaelőadás.* (gépirat)

TURÁNITZ J. Lajos, *Ünnepi előadás és könyvbemutató a Magyar Operában.* (gépirat)

LASKAY Adrienne, *Egy elmaradt elismerés kapcsán*, 2004. (gépirat)

LASKAY Adrienne, *A kolozsvári Magyar Opera vendégjátéka Gyulán*, Szabadság, 2004.
augusztus 7. (gépirat)

LÁSZLÓ Ferenc, *Kedves Kríza! A Hét*, 2004. február 26.

Röviden. Hírek, információk, Operaélet, 2004 március. (fénymásolat)

Újságkivágások, fénymásolatok a Szabadságból: január: 5, 8, 10, 20, 21, 24, 26–27; február:
14, 18, 21, 23; **március: 1, 13, 18, 22, 29; április: 3, 14, 17, 21, 24, 30; május: 15, 17,**
22; **június: 19, 26; július: 17, 20; augusztus: 7, 23, 28; szeptember: 11, 14, 18, 24, 27,**
29; **október: 9, 11, 13, 14, 16, 23, 27, 30; november: 6, 11, 20, 25, 27; december: 15,**
21.

Újságkivágások, fénymásolatok a Krónikából: február: 23; március: 1, 5–7; április: 2–4;
szeptember: 14, 24–26, 28; október: 20, 21, 29–31.

Újságkivágások, fénymásolatok a Romániai Magyar Szóból: január: 24; február: 20.

Egyéb dokumentumok 2004-ből:

Miniszteri elismerés a Kolozsvári Magyar Opera társulatának, 2004. július 20. (fénymásolat, két példány)

A Kriza Ágnes emlékhangverseny színlapja.

A 2004-es farsangi operabál plakátja és műsorfüzete. (fénymásolat)

Simon Gábor operaigazgató email-je a Szabadság szerkesztőségének, Németh Júliának Hintós Diana cikkéről, 2004. január 26.

A 2004–2005-ös színiévad novemberi műsora. (plakát)

Az opera 2004. november 11-i bemutatójának plakátja. (Verdi: Rigoletto)

Egy előadás díszletének fotója. (fénymásolat)

A Commedia Dell'Arte 40 maszkban. Parasztbecsület. Bajazzók. A Centro Culturale Italiano és a Kolozsvári Magyar Opera közös produkciója (plakát).

2005 (3. doboz)

FĂRCAȘ, Alexandru, *Invitație la balul operei. Noaptea seniorilor*, Adevărul de Cluj, 30 decembrie 2005.

BIANCA, Felseghi, *Premieră ratată*, Ziarul Clujului, 8 decembrie 2005.

LASKAY Adrienne, *Az operáról...nyári szünetben*, Szabadság, 2005. augusztus 27. (gépirat)

Romanian National Opera Korean Tour, This Week in Seoul, June 15 – June 30, 2005.
(fénymásolat)

ȘOFRON, Demostene, *Gala de operă 2006*, Adevărul de Cluj, 29 decembrie 2005.

ȘOFRON, Demostene, *Spectacol – eveniment cu „Nabuco” de Verdi*, Adevărul de Cluj, 18 octombrie 2005.

T. G., *Két kortárs kamaraopera bemutatója Nagyváradon*. (gépirat)

T. G., *Sikeres volt a kortárs kamaraoperák bemutatója*, Reggeli Újság, 2005. július 8.
(fénymásolat)

TURÁNITZ J. Lajos, *Légszomj tánclépésekben a Magyar Opera Stúdiósínpadán*. (gépirat)

Adevărul de Cluj, 6 decembrie 2005. (5–12 old.)

Újságkivágások, fénymásolatok a Szabadságból: január: 13, 22, 25, 26, 29, 31; **február:** 2, 5, 19, 24; **március:** 5, 9, 10, 18, 19; **április:** 6, 13, 16, 20, 30; **május:** 5, 7, 14, 20, 21, 27, 28, 31; **június:** 1, 6, 11, 13, 16, 25; **július:** 2, 18; **augusztus:** 27; **szeptember:** 17; **október:** 1; **november:** 3, 5, 9, 10, 17; **december:** 8, 10, 16, 29, 31.

Újságkivágások, fénymásolatok a Krónikából: január: 21–23; **május:** 4, 5; **június:** 16.

Egyéb dokumentumok 2005-ből:

dr. László Ferenc email-je a Kolozsvári Magyar Opera társulatának a *La finta giardiniera* című előadásról, 2005. december 11. (három példány)

Mihail Zelia (?) email-je Simon Gábor operaigazgatónak egy svájci turné kapcsán, 2005. június 18.

Szórólap a Bartók Béla Nemzetközi Operakarmester-versenyéről (2005. május 30. – június 14.)

Léo Delibes: Coppélia, 2004–2005-ös színiévad. (színlap, sajtóközlemény)

A Groundfloor Group és a Kolozsvári Magyar Opera bemutatja: Légszomj. (színlap, két példány)

A brémai muzsikusok színlapja. (ősbemutató: 2005. február 26.)

A 2004–2005-ös színiévad februári műsora. (plakát)

Két kézzel rajzolt jelmezterv.

Összefoglaló a Grimm testvérekről és A brémai muzsikusok zeneszerzőjéről.

2005-ös előadások listája (kézzel írott).

2006 (3. doboz)

R. P. E., *Bartók zenekarra és animációra*, Krónika, 2006. november 16. (fénymásolat)

SIMON, Gábor, *Stimată doamnă Lya Hubic*, Adevărul de Cluj, 9 ianuarie 2006.

ȘOFRON, Demostene, *Gala de operă, o gală de ținută*, Adevărul de Cluj, 9 ianuarie 2006.

TURÁNITZ J. Lajos, *Bartók Béla színpadi műveinek új bemutatója a Magyar Operában*.
(gépirat)

TURÁNITZ J. Lajos, *Kriza Ágnes emlékhangverseny*, 2006. február 2. (gépirat)

Újságkivágások, fénymásolatok a Szabadságból: január: 4, 5, 12, 25; **február:** 1, 4, 22;
március: 2, 24, 27; **április:** 1, 11, 13, 22, 26, 28; **május:** 6, 18, 19, 25, 27; **június:** 3, 7,
15, 17; **szeptember:** 9, 12; **október:** 21; **november:** 11, 16, 17, 20, 21, 22, 25, 30;
december: 6, 9, 14, 20, 27.

Egyéb dokumentumok 2006-ból:

A 2006–2007-es színiévad májusi, júniusi, októberi és novemberi műsora. (fénymásolt plakátok)

A Kolozsvári Magyar Opera havi munkaterve 2006. októberére.

Hercz Péter magánénekes nyílt levele Selmeczi György karmesternek, 2006. szeptember 20.

Sajtóközlemény, színlap és előadásfotó a *Bohémélet* című előadásról.

Meghívó a Bartók Béla Emléknapokra, 2006. november 17–19.

Bartók Béla Emléknapok és konferencia-sorozat Erdélyben, 2006. április 28–30. (prospektus)

Erkel Ferenc: Hunyadi László (a 2006. március 5-i próba menete)

Bartók-év 2006, a Kolozsvári Magyar Opera ünnepi előadása. (prospektus)

Jubileumi 40. Nyírbátori Zenei Napok: prospektusok és műsorfüzet.

Kiválósági oklevél a Kolozsvári Magyar Opera társulatának a galaci színház jubileumi
ünnepségében való közreműködéséért.

Miskolci Nemzetközi Operafesztivál, 2006. június 15–25. (programfüzet)

Kézzel írott lista az opera 2006-os tennivalóiról.

Színlapok: *Tosca, Falstaff, A fából faragott királyfi, A kékszakállú herceg vára, Asszonyháború, Bohémélet, Pillangókisasszony.*

2007 (3. doboz)

KÁLLAY Katalin, *A Kolozsvári Magyar Opera története. Erdélyi Trubadúr.* (fénymásolat, két példány)

Újságkivágások, fénymásolatok a Szabadságból: január: 6, 17, 20, 31; február: 2, 6, 10, 15, 16; március: 13, 28, 30, 31; április: 13; május: 4, 16, 29; június: 4, 8, 9, 11, 14, 15, 27, 30; július: 20; szeptember: 11, 18, 21, 22, 27; október: 3, 6, 8–10, 13, 17, 18, 20, 26, 31; november: 14, 19, 20, 21, 28; december: 12, 20, 22.

Egyéb dokumentumok 2007-ből:

Összefoglaló Kálmán Imre életművéről.

Kolozsvári Kálmán Imre Napok, 2007. október 18–21. (prospektus)

„V. határon túli magyarok zenéje” 2007. április 26. (prospektus)

Sajtóközlemény és színlap a *Parasztbecsület* című előadásról.

Kézzel írott lista az opera 2007-os tennivalóiról.

2008 (3. doboz)

DAMINA, Horațiu, „*Mathias király*”, *mai bun ca „Istvan király”*, Foaia Transilvania, 9 iunie 2008. (fénymásolat)

NÉMETH G. István, *A gólyakalifa bemutatója elé. Március 6-án a Kolozsvári Állami Magyar Operában műsorra tűzik Gyöngyösi Levente művét*, Fidelio, 2008. március 3.

Programul festivalului internațional „Johann Strauss”, Cluj Expres, 2 septembrie 2008.

ROSTÁS-PÉTER Emese, *Egy Mátyás-opera kalandos utóélete*, 2008. február 15.

SZŐCS István, *Hazajáró Mátyás király*, Helikon, 2008. november 25. (fénymásolat, két példány)

TURÁNITZ J. Lajos, *A Kolozsvári Magyar Opera 60 éves születésnapjára*. (gépirat)

TURÁNITZ J. Lajos, *Magyar Zeneszerző kortársaink köszöntése; Felicitarea contemporanilor I. Maestrii muzicii moderne la Operă*.

VARGA Melinda, *Ami a Mezzóba kívánczik*, Erdélyi Riport, 2008. november 20. (eredeti + fénymásolat)

Újságkivágások, fénymásolatok a Szabadságból: január: 12, 16, 19, 22; február: 13, 15, 23, 28; március: 4, 8, 12, 14, 15, 18–20; április: 4, 8; május: 8, 15, 28; június: 4, 5, 7, 11, 14, 18, 27; július: 10; szeptember: 2–4, 16; október: 8, 10, 17, 25; november: 7, 13, 15, 17, 22, 26; december: 2, 3, 6, 13, 15, 18, 22, 27.

Újságkivágások, fénymásolatok az Új Magyar Szóbból: december: 6–7, 9, 13–14, 17, 24.

Újságkivágások, fénymásolatok a Krónikából: július: 2; december: 8.

Egyéb dokumentumok 2008-ból:

A 2007–2008-as színiévad márciusi, áprilisi, júniusi és októberi műsora. (plakát)

Sajtóközlemény és műsor a *Kortársaink köszöntése I.* hangversenysorozathoz.

Sajtóközlemény és meghívó a *Kortársaim II.* című hangversenysorozatra.

Farsangi kamarazene est, 2008. február 12. (színlap)

Jubileumi operagála a Kolozsvári Magyar Opera önálló létezésének 60. évfordulójára.

(műsorfüzet)

Meghívó a *Mátyás a vérpadon* című előadás bemutatójára, 2008. június 5.

Meghívó, sajtóközlemény és színlap a *Mattia Corvino* című előadásról.

Az Országos Színháztörténeti Múzeum és Intézet (OSZMI) prospektusa.

Szebeni Zsuzsa OSZMI-referens email-je Simon Gábor operaigazgatónak.

OSZMI átadás-átvételi jegyzőkönyv. (formanyomtatvány)

Concert simfonic de închidere a festivalului internațional „Johann Strauss”. (színlap, plakát)

Határon túli színházak bemutatkozása VII. (programterv)

Kézzel írott lista az opera 2008-os tennivalóiról.

Színlapok: *A kékszakállú herceg vára, A gólyakalifa, Mattia Corvino.*

2009 (3. doboz)

BALÁZS Miklós, *Verdi: Álarcosbál. A Kolozsvári Magyar Opera és az Égtájak Iroda közös produkciója*, 2009. október 29.

BOZÓ Péter, *Komédia fekete keretben. A Kolozsvári Magyar Opera vendégjátéka a Thaália Színházban*, Muzsika, 2009. december. (fénymásolat)

CSOMAFÁY Ferenc, *Hagyományt és jelent ötvözve. Simon Gábor húsz éve*. (fénymásolat)

DEMÉNY Attila, NÉMETH G. István, *Zilele comemorative clujene Vermesy Péter cu ocazia a 20 de ani de la dispariție*.

NÁNÓ Csaba, *„A zene nem szűnik meg, csupán átalakul”. Beszélgetés művészetről, emberi viszonyokról Szabó Emese kolozsvári opera rendezővel*, Erdélyi Napló, 2009. április 29.

NÁNÓ Csaba, *Húsz év a Kolozsvári Állami Magyar Opera élén. Beszélgetés Simon Gábor leköszönő igazgatóval*, Erdélyi Napló, 2009. június 17.

TURÁNITZ J. Lajos, *Ünnepi hangverseny a Magyar Operában 1956 tiszteletére*. (gépirat)

VARGA Melinda, *Az opera visszatérése*, Új Magyar Szó, 2009. január 5.

Újságkivágások, fénymásolatok a Szabadságból: január: 14, 19, 21, 22, 26–28, 31; február: 5, 17, 18, 24, 28; március: 6, 7, 13, 20, 26; április: 2, 22; május: 8, 14, 30; június: 19, 20, 22; július: 7; szeptember: 7, 29, 30; október: 10, 15, 22, 31; november: 5, 19, 23; december: 2, 21–23, 30.

Egyéb dokumentumok 2009-ből:

A Kolozsvári Magyar Opera repertoárja a 2009–2010. évadban. (fénymásolat)

In memoriam 1989. Emlékezés Beethovennel az 1989-es eseményekre. (prospektus, sajtóközlemény)

Vermesy Péter-émléknepok: összefoglaló a zeneszerző életművéről, meghívók az eseményre.

Sajtóközlemény az opera vásárhelyi vendégjátékáról a *Marcia grófnő*vel.

A Händel-Haydn emlékhangverseny plakátja és sajtóközleménye.

Az opera 2009–2010-es évadjának januári, márciusi, júniusi, októberi és novemberi műsora.
(plakátok)

Meghívó, sajtóközlemény és programfüzet *A Magyar Tudomány Napja Erdélyben* című rendezvénysorozatról.

Évadzáró operagála Simon Gábor igazgató visszavonulásának tiszteletére. (műsor és meghívó)

Sajtóközlemény az *Álarcosbál* című előadásról.

A *Tosca* című előadás színlapja.

Hárman Erdélyben. Zenei Fesztivál Lajtha László, Veress Sándor és Farkas Ferenc tiszteletére.
(plakát)

Simon Gábor operaigazgató levele a kolozsvári helyi tanácsnak egy költségvetési kérdésről,
2009. május 11.

Festivalul studentesc „Opera Viva”. (prospektus, három példány)

A *Credo. La dolce vita* című előadás plakátja.

Színlapok: *Dido és Aeneas, Pillangókisasszony, Pygmalion, Bánk bán, Traviata, Marica grófnő, A brémai muzsikások, Hamupipőke, Felhívás a keringőre.*

Zarzuela. Gálaest. (prospektus, két példány)

Kézzel írott lista az opera 2009-es tennivalóiról.

2010 (3. doboz)

GYÖRGY Róbert, *Elment a kolozsvári magyar opera királya*, Krónika, 2010. június 25–27.

NÁNÓ Csaba, *Hagyományokat tisztelő évad a kolozsvári operában*, Erdélyi Napló, 2010. szeptember.

NÁNÓ Csaba, *Rablómese minden korosztálynak*, Erdélyi Napló, 2010. október 14.

O nouă „piesă” a Teatrului Maghiar: schimbarea la faţă, Adevărul de Cluj, 5 ianuarie 2010.

ŞOFRON, Demostene, *Premieră „Brankovics György” de Erkel*, Făclia, 10 martie 2010.
(fénymásolat)

SZÖCS István, *Százával elpazarolt nézők...*, Helikon, 2010. november 5. (fénymásolat)

TALLIÁN Tibor, *Erkel-torta Rossini-habbal. Brankovics György, Dózsa György, Ory grófja*, Muzsika, 2010. május. (fénymásolat)

VARGA László, *Kulturális leépítés szolidaritásból*, Krónika, 2010. október 20.

Újságkivágások, fénymásolatok a Szabadságból: január: 13, 16, 20; **február:** 6, 10, 12, 17; **március:** 10, 17; **április:** 7, 27, 29; **május:** 17; **június:** 11, 12, 19; **szeptember:** 8, 9, 15, 16, 18, 22, 25; **október:** 2, 6, 20, 26; **november:** 13, 16, 24, 30; **december:** 15

Egyéb dokumentumok 2010-ből:

Bérlethirdetések a 2010–2011-es színiévadra. (két példány)

Programajánló a 2010–2011-es évadhoz. (két példány)

Meghívó az Erkel Ferenc–Hollósy Kornélia emlékműsorra.

Színlapok: *Traviata, Brankovics György, A sevillai borbély, Attila, Bánk bán.*

Festivalul Studenşesc de Operă „Viva Vox”. (programfüzet, két példány)

A kolozsvári Erkel Ferenc Napok programfüzete. (két példány)

A 2009–2010-es évad áprilisi és májusi műsora. (plakát)

A sevillai borbély című előadás plakátja. (fénymásolat)

Az opera 2010. februári és novemberi munkaterve.

Munkatársainktól búcsúzunk nyugdíjba vonulásuk alkalmából. (ismertető a nyugdíjba vonuló művészek pályájáról)

Petru Sorin BURCA szakmai önéletrajza. (fénymásolat)

Az opera májusi műsorának prospektusa.

Kézzel írott lista az opera 2010-es tennivalóiról.

2011 (4. doboz)

Új szólista a kolozsvári operában, Krónika, 2010. április 13. (fénymásolat)

Újságkivágások, fénymásolatok a Szabadságból: január: 4, 11; február: 22; március: 2, 8, 9, 30; április: 2, 12, 15, 18, 23; május: 3, 4, 11, 21, 28; június: 4, 8, 22; július: 8; szeptember: 20, 21, 23; október: 23, 27; november: 2, 10, 17; december: 23, 24.

Egyéb dokumentumok 2011-ből:

Színlapok: *Marica grófnő*, „*Vissi d'arte*”, *Bajazzók*.

Nemzetközi Liszt Fesztivál. (programfüzet, két példány)

A 2011–2012-es évad műsora: szeptember–december. (műsorfüzetek)

Musical-operett gála, Kolozsvár, 2011. november 4. (szórólap)

Nemzeti gálaest az új magyar alaptörvény tiszteletére, 2011. április 25. (műsorfüzet)

Kézzel írott lista az opera 2011-es tennivalóiról.

2012 (4. doboz)

KÜRTHY Ádám András írása Gaetano Donizetti *L'Elisir d'amore* című darabjáról. (gépirat)

ȘOFRON, Demostene, *Muzică Festivalul Operelor Naționale, Cluj-Napoca, mai 2012*, Făclia, 23 mai 2012.

DACZÓ Katalin, *Beszélgetés Nagy Katalin operaénekesnővel. Carmentől Cecíliáig*, Hargita Népe, 2012. május 30. (fénymásolat)

MEDVECZKY Attila, *Műfajteremtés Kolozsváron. Pillanatfelvétel a Kolozsvári Magyar Operáról a Báthory Erzsébet erdélyi ősbemutatója ürügyén*, Havi Magyar Fórum, 2012. október. (fénymásolat)

FERENCZ Zsolt, *Rémese szelíd tálalásban Báthory Erzsébetről*, Szabadság, 2012. szeptember 17.

Újságkivágások, fénymásolatok a Szabadságból: január: 10, 12, 16; február: 2–4, 8, 9, 15, 22; március: 6, 7, 10, 20, 27, 31; április: 18; május: 4, 12, 17, 18, 19, 24; június: 7; szeptember: 17; október: 3, 17; november: 14, 27, 30; december: 17, 31.

Egyéb dokumentumok 2012-ből:

Színlapok: *A brémai muzikusok, Ali Baba és vagy negyven rabló, A cirkuszhercegnő, Carmen, Tosca, Csárdáskirálynő, Szilveszter, Báthory Erzsébet.*

A Kolozsvári Magyar Opera havi munkaterve, 2012. április.

A 2012–2013-as évad műsora: január–május, október–december. (műsorfüzetek)

Képeslap a 2012-es Miskolci Operafesztiválról. (két példány)

Szinetár Dóra–Bereczki Zoltán duett koncert, Kolozsvár, 2012. február 4. (szórólap)

Slágerek az Operaház Fantomjából és egyéb világhírű musicalekből, MÁTÉ PÉTER-dalok és rengeteg meglepetés, Kolozsvár, 2012. április 2. (szórólap)

Prospektus Végh Sándor kamarazenész életművéről.

Ünnepi gálakoncert: 220 éves a kolozsvári hivatásos zenés színjátszás. 130 éve született Kodály Zoltán. (műsorfüzet)

Festivalul Operelor Naționale. (plakát)

Francisc Fuchs, a Viva Vox diákfesztivál igazgatójának névjegykártyája.

Kézzel írott lista az opera 2012-es tennivalóiról.

2013 (4. doboz)

ȘOFRON, Demostene, „*Contesa Marița*”, o operetă veselă, ușoară, spirituală și elegantă,
Făclia, 26-27 octombrie 2013.

Újságkivágások, fénymásolatok a Szabadságból: január: 5, 9, 10, 14, 16, 17, 24, 25; február:
2, 6, 11, 12, 16, 22, 26, 27; április: 3–6; május: 29; június: 5, 10, 19, 22, 28; július: 20;
szeptember: 14, 17; október: 25; november: 19, 23; december: 4, 13, 16, 24, 30.

Egyéb dokumentumok 2013-ból:

Bérlethirdetés a 2013–2014-es évadra.

Az opera 2013–2014-es évadjának műsora: április, május, szeptember–október, december.
(műsorfüzetek).

Színlapok: *Traviata*, *Ory grófja*.

Lajtha László (1892–1963). Seară comemorativă. (program, két példány)

Verdi 200. Schiller-trilógia. (műsorfüzet)

Meghívó a Verdi 200-ra. (román nyelvű)

Kézzel írott lista az opera 2013-as tennivalóiról.

2014 (4. doboz)

TAKÁCS Aranka írása a *Bajazzók* című előadásról, 2014. május 19.

Bizánc: bemutató Kolozsváron, Erdélyi Napló, 2014. szeptember 18.

Újságkivágások, fénymásolatok a Szabadságból: január: 8, 22, 23, 27, 29, 30; **február:** 5, 6, 21, 22, 27; **március:** 4, 26; **június:** 13, 20, 21, 24; **szeptember:** 18, 23; **október:** 2, 8, 15, 17; **november:** 6, 11, 13, 17; **december:** 16, 30.

Egyéb dokumentumok 2014-ből:

Bánffy Miklós Napok, 2014. november 18–20.: programterv románul és magyarul, programfüzet (két példány), szórólap (három példány), képeslap (három példány), meghívó, naptár.

Bérlethirdetés a 2014–2015-ös évadra.

A Kolozsvári Magyar Opera 2014–2015-ös évadjának műsora: január–április, október–december. (műsorfüzetek)

A Valahol Európában 15. előadása. (színlap és szórólap a kísérő rendezvényekről)

Két matrica Miskolci Nyári Fesztiválról.

Léhár Ferenc: A mosoly országa a Budapesti Operettszínházban, a Kolozsvári Magyar Opera közreműködésével. (színlap)

Bartók Plusz Operafesztivál, Miskolc, 2014. június 13–22. (programfüzet)

A Primavera '15 fesztivál programfüzete.

Turánitz J. Lajos nevére szóló látogatói jegy a Magyar Országos Levéltárba, illetve az OSZK-ba.

Kézzel írott lista az opera 2014-es tennivalóiról.

2015 (4. doboz)

Az opera-és operettirodalom leghíresebb áriáiból összeállított koncerttel várja a közönséget a Kolozsvári Magyar Opera csütörtök este hét órától, Maszol,

Újságkivágások, fénymásolatok a Szabadságból: január: 16, 21, 27; **február:** 12, 21, 25; **március:** 10, 14, 26, 28; **április:** 2, 10, 15, 17, 18, 24; **május:** 12, 20, 23; **június:** 10, 19,

22; július: 9; augusztus: 11, 26; szeptember: 18; október: 1, 3, 9; november: 2, 3, 17, 24, 25, 28; december: 3, 4, 30.

Egyéb dokumentumok 2015-ből:

A Kolozsvári Magyar Opera 2015–2016-os évadjának műsora: április, május, szeptember–november. (prospektusok)

Janovics Jenő Napok, 2015. november 5–10. (prospektus)

Színlapok: *Árgélus királyfi, Háry János*

Bérlethirdetés a 2015–2016-os évadra.

A koncert és a ráadás. Gálahangverseny Selmeczi György 25 éves kolozsvári jubileumára.
(plakát és prospektus)

A nagyváradi filharmónia 2015–2016-os évadjának január–márciusi műsora. (műsorfüzet)

Kézzel írott lista az opera 2015-ös tennivalóiról.

2016 (4. doboz)

BOCU, Mihaela, *Lya HUBIC a revenit ACASĂ, în opera căreia i-a dedicat întreaga viață*,
Făclia, 12 octombrie 2016.

Újságkivágások, fénymásolatok a Szabadságból: január: 22; február: 3, 6, 9, 17; március: 1, 4, 16, 31; április: 12; május: 3, 7, 10, 20, 24, 27, 31; június: 1, 9, 17, 29; július: 2, augusztus: 10; szeptember: 9, 12, 22, 30; október: 25; november: 4, 15, 20, 22, 24, 28; december: 15, 20.

Egyéb dokumentumok 2016-ból:

A Kolozsvári Magyar Opera 2016–2017-es évadjának műsora: február, május, október–december. (műsorfüzetek)

Bérlethirdetés a 2016–2017-es évadra.

Kézzel írott lista az opera 2016-os tennivalóiról.

2017 (4. doboz)

Újságkivágások, fénymásolatok a Szabadságból: január: 10, 16; február: 2, 11, 25;
március: 3, 25; április: 12, 19, 21, 26; május: 9, 10, 26; június: 2, 21, 27; szeptember:
21, 26; október: 10; november: 8, 11, 22, 24; december: 28.

Egyéb dokumentumok 2017-ből:

A Kolozsvári Magyar Opera 2017–2018-as évadjának műsora: január–május, szeptember–
december. (műsorfüzetek)

Kolozsvári Zenei Napok, 2017. november 14–18. (programfüzet, két példány)

2018 (4. doboz)

ANDREICA, Vasile, *Opera „Otello” de Verdi a revenit la Cluj cu contribuții sătmărene*, 24
noiembrie 2018.

*Varázslat Maurice Ravellel: szeretetről, megbocsátásról. Holnapután ismét játszik a két művet a
Kolozsvári Magyar Operában.*

Sokat gyakorol Desdemona szerepére Egyed Apollónia, Igen, tessék! magazin, 2018. január.

Erdélyi Napló, 2018. október 31. (XXVIII: 44.)

Újságkivágások, fénymásolatok a Szabadságból: január: 10, 14, 20, 23, 31; február: 20, 28;
március: 5, 28; április: 6, 10, 12, 18, 20; május: 9, 16, 18, 23, 26; június: 13, 27;
szeptember: 21; október: 2, 8, 26, 29, 30; november: 13, 20; december: 20.

Egyéb dokumentumok 2018-ból:

A Kolozsvári Magyar Opera 2018–2019-es évadjának műsora: február–június. (műsorfüzetek)

Színlapok: *Lola Blau*, *Coppélia*.

Összeállítás Marton Melinda magánénekes életművéből.

Az Erdélyi Zenei Napok programja (Kolozsvár, 2018. október 5–6.)

2019 (4. doboz)

Ravel-művek országos bemutatója a Kolozsvári Magyar Operában, Maszol, 2019. január 3.

RAPOTAN, Nona, *Ravel într-o altă (nouă) formă pe scena Operei Maghiare din Cluj*, 6 ianuarie 2019.

**Újságkivágások, fénymásolatok a Szabadságból: január: 11, 15, 28; február: 11, 16, 26;
március: 5, 25; április: 9; május: 16, 29; június: 16, 21; szeptember: 5, 19, 25;
október: 18, 25; november: 14, 28; december: 4.**

Egyéb dokumentumok 2019-ből:

A Kolozsvári Magyar Opera 2019–2020-as évadjának szeptember–októberi műsora.
(műsorfüzet)

Nekrológok, gyászjelentők (4. doboz)

KÓRÓDY Elek, *Lázár János (1912–1998)*, Szabadság, 1998. május 26.

KÓRÓDY Elek, *Sass László (1918–1998)*, Szabadság, 1998. május 5.

KÖTŐ József, SASZET Géza, *Edit Schranz-Kunovits*.

LÁSZLÓ V. Ferenc, *Elárvult munkakörök. Kóródy Elek halálára*, Szabadság, 1998. december 31.

TIBORI SZABÓ Zoltán, *In memoriam Kóródy Elek 1936–1989*, Szabadság, 1998. december 30.

TELLMANN Jenő, *Egy temetésről*, Szabadság, 1998. május 8.

SIMON, Emil, *Elhunyt Erich Bergel*, Szabadság, 1998. május 6.

Köllő Katalin nekrológja Nagy Dezsőről, Szabadság, 2004. június 15.

GYÖRGY Róbert, *Szilágyi Ferenc operaénekes végleg elköszön a közönségtől*, Szabadság, 2010. június 19.

László Ferenc zenetörténész gyászjelentője román és magyar nyelven.

A zene szolgálatában. In memoriam Balogh Ferenc, Szabadság, 2005. január 27.

S. MUZSNAY Magda, „*Én vagyok a legboldogabb színész a világon...*”, Szabadság, 2000. június 24.

KUDELÁSZ Ildikó, *In memoriam Dukász Anna. „Pihenni a sírban kell”*, Romániai Magyar Szó, 2000. június 24–25.

LASKAY Adrienne, *Búcsú Sipos Margit balettművésztől*, Szabadság, 2009. május 30.

LASKAY Adrienne, *In memoriam Szinberger Sándor (1921. Kolozsvár – 2008. Bat-Yam)*, Szabadság, 2008. július 10.

LASKAY Adrienne, *In memoriam Timkó Edit (1925–2008)*, Szabadság, 2008. június 28.

LASKAY Adrienne, *In memoriam Mátyás Jenő (1925–2015)*, Szabadság, 2015. január 8.

LASKAY Adrienne, *Lukács Mária (1934–2016)*, Szabadság, 2016. október 6.

LASKAY Adrienne, *In memoriam Albert Annamária (1926–2016)*, Szabadság, 2016. május 28.

LASKAY Adrienne, *In memoriam Nagy Katalin (1937–2016)*, Szabadság, 2016. november 2.

Fülöp Gáspárné Bíró Erzsébet Margit zongorista gyászjelentője.

Nagy István fuvolaművész gyászjelentője.

LASKAY Adrienne, *Viorel Gomboșiu (1928–2005)*, Szabadság, 2005. november 9.

TIBORI SZABÓ Zoltán, *Ferenczy Júlia (1909–1999)*, Szabadság, 1999. július 28.

LASKAY Adrienne, *Szalay Miklós (1930–2003)*. (gépirat)

LÁSZLÓ V. Ferenc, *Angyali siratok*, Szabadság, 2000. május 20.

LASKAY Adrienne, *Búcsú László Évától*, Szabadság, 1995. december 28.

KÓRÓDY Elek, *Bretan Endre (1917–1996)*, Szabadság, 1996. november 25.

MORVAY István, *Kriza Ágnes*, Szabadság, 1997. február 5.

Kriza Ágnes énekesnő gyászjelentője.

KÓRÓDY Elek, *Bucsy Sarolta (1913–1997)*, Szabadság, 1997. június 28.

MORVAY István, *Vilkovits Kató (1919–1999)*, Szabadság, 1999. április 8.

TURÁNITZ J. Lajos, *In memoriam Veress Zoltán (1938–1999)*. (gépirat)

LASKAY Adrienne, *H. Roşescu Lya (1926–1999)*, Szabadság, 1999. szeptember 28.

T. L.-J., *Szarvady Gyula (1929–2001)*.

Fotó Victor Vida-Weder operaénekes sírkövéről.

LASKAY Adrienne, *In memoriam Mester József (1927–2002)*, Szabadság, 2002. április 12.

LÁSZLÓ V. Ferenc, *Weiss Ferdinánd*, Szabadság, 2002. január 16.

LASKAY Adrienne, *In memoriam Kallós József (1907–2002)*, 2002. szeptember. (gépirat)

LASKAY Adrienne, *Márk Tivadar (1908–2003)*. (gépirat)

LASKAY Adrienne, *Szalay Miklós (1930–2003)*, Szabadság, 2003. október 8.

TURÁNITZ J. Lajos, *In memoriam Morvay István 1920–2008*. (gépirat)

LASKAY Adrienne, *Búcsú Barcsay Zoltántól*, 2009. (gépirat)

KIRKÓSA Júlia, *Trenka Éva (1922–2010)*, Szabadság, 2010. június 22.

Ö. I. B. [Ördög Imre Béla], *Búcsú Szilágyi Ferenc operaénekestől*, Szabadság, 2010. június 23.

Albert Annamária operaénekes gyászjelentője. (két példány)

Egyéb, vegyes dokumentumok (4. doboz)

TURÁNITZ J. Lajos (szerk.), *A Kolozsvári Állami Magyar Opera 1990–1994*, kiadja a
Kolozsvári Állami Magyar Opera, Kolozsvár, 1994.

Összefoglaló kiadvány Erkel Bánk bánjáról.

Sajtóanyag *A kék kalap* című előadásról (1997–1998-as évad)

Összefoglaló kiadvány Richard Strauss *Ariadné Naxos szigetén* című darabjáról.

A Vermesy Péter emlékest forgatókönyve román és magyar nyelven. (gépirat)

Kétszáz éves a kolozsvári magyar színház / Două sute de ani de la înființarea teatrului și opere maghiare din Cluj-Napoca / The two hundredth anniversary of the Hungarian theatre and opera in Kolozsvár-Cluj. (műsorfüzet)

A kolozsvári magyar nyelvű színház 200. évfordulójára tervezett rendezvénysorozat programja. (gépirat)

KÁNTOR Lajos, KÖTŐ József, VISKY András (szerk.), *Kolozsvár magyar színháza 1792–1992*, kiadja a Kolozsvári Állami Magyar Színház, 1992, Kolozsvár. (két példány)

Fénymásolat az opera művészeinek rövid biográfiájáról. (283–293., a kiadvány címét nem írja)

Előadásfotó Kriza Ágnes operaénekesről, Csomafáy Ferenc felvétele. (fénymásolat)

Laskay Adrienne nyílt levele pályatársaihoz Kriza Ágnes sírhelyének felújításáról.

ANDRÁS Enikő, *Bajuszpörgetés?* Helikon. (fénymásolat)

Újságcikk *A trubadúr* című előadásról Debrecenben, 1995. március 18. (újság, cikk címe, szerző nincs)

Szilágyi Ferenc magánénekes laudációja és bemutatóinak listája. (kéziratok)

Kézzel írott műsorterv 1918-ból.

Régi színlapok és műsorok fénymásolatai.

TALLIÁN Tibor, *Magyar operajátzás az utódállamokban*, Muzsika. (fénymásolat)

Zenélő köntösbe bújva, Szabadság. (újságkivágás, szerző, dátum nincs)

BAKK Miklós, *A különös általánosítása egy életútban. Beszélgetés Angi Istvánnal, a zeneesztétika kolozsvári professzorával*, Krónika, 2004. április 16–18.

Paskucz László levele a külhoni magyarok állampolgárságáról, 2004. szeptember 11.

Fénymásolt cikkek az Új Élet és a Művészet című lapokból 1960–1962-ből.

Száz éve tartotta búcsúelőadását a magyar színtársulat a Hunyadi téren, Szabadság, 2019. szeptember 30.

Az Állami Magyar Népopera feladatairól és célkitűzéseiről beszél Eisikovits Miksa, az új opera művészeti igazgatója, Világosság, 1948. május 12. (fénymásolat)

Meghívó az Állami Magyar Népopera ünnepélyes megnyitójára. (román és magyar nyelven)

HORVÁTH Géza, *A mi táncunk*. (fénymásolat)

EISIKOVITS Mihály, *A Népopera célkitűzéseiről*. (fénymásolat)

Az Állami Magyar Népopera és Színház plakátja, 1948. december 10. (fénymásolat)

GÁLLFY Attila, *Háry János*, 2009 tavasza. (gépirat)

Fénymásolt cikkek az *Igazság* és a *Világosság* című lapokból. (1948)

Szabó Géza kottafüzete.

A kolozsvári opera és színház megalapításáról szóló 391/1948. dekrétum. (fénymásolat, két példány)

SZINBERGER Alexandru (Sándor), *Date în legătură cu instituțiile lirice din Cluj*. (gépirat)

Légy büszke magyar! (gépirat, szerző, dátum nincs)

Színlapok: *Carmen* (Miskolci Nemzeti Színház).